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برنامه ریزی مراکز درمانی برای 
ارائه خدمات به بیماران خاص 

و صعب العلاج در ایام نوروز

پیوند  سرپرســت مرکز مدیریت  ایرنا: 
معاونــت  بیماری هــای  درمــان  و 
درمــان وزارت بهداشــت، درمــان و 
آموزش پزشــکی گفــت: بخش های 
دولتی،  دندانپزشــکی  مراکــز  دیالیز، 
مراکــز ارائه دهنــده خدمــات تزریق 
خون بــه بیماران تالاســمی و مراکز 
تزریقــات فاکتورهــای انعقادی برای 
بیماران هموفیلی در ایام نوروز آماده 

خدمت رسانی است .
ناصر ملک پــور روز جمعه افزود: 
در ایام نــوروز مراکز مجــری برنامه 
مدیریــت درمان ســکته حــاد قلبی 
و مدیریــت درمــان اســتروک، مراکز 
شیمی درمانی و رادیوتراپی دولتی در 

مراکز دانشگاهی باز است.
او اظهــار کرد: مراکــز ارائه دهنده 
بیماران  بــه  تزریق خــون  خدمــات 
تالاســمی در دانشــگاه های دولتــی 
شــامل ۲۶۹ مرکــز فعــال و مراکــز 
تزریقــات فاکتورهــای انعقادی برای 
بیماران هموفیلی شامل ۸۷ مرکز باز 
است و حداقل یک مرکز فعال در هر 
دانشگاه به عنوان مرکز مرجع، جهت 
رســیدگی به موارد اورژانس بیماران 
یادشــده به صورت شــیفت های ایام 
تعطیلات نــوروزی برای تزریق لحاظ 

شده است.

فعالیت بیش از ۱۰۰ مرکز شیمی درمانی
او گفــت: ۱۵ مرکــز جامع ام اس 
در دانشــگاه های علوم پزشکی بزرگ 
ماننــد علوم پزشــکی تهران شــامل 
بیمارســتان ســینا، امام خمینی (ره) 
علوم  (فیروزگر)،  ایران  پزشکی  علوم 
پزشکی شــهید بهشتی (امام حسین) 
تبریز،  پزشکی  دانشــگاه های علوم  و 
اصفهان، شــیراز، کرمان، کردســتان، 
قم، اهــواز، البرز، مشــهد، رشــت و 
فعال  به صورت شــبانه روزی  ساری 
 MS هستند و امکان تزریقات بیماران
مانند پالس تراپی حداقل در یک مرکز 

دانشگاهی مهیاست.
ملک پور تصریح کــرد: ۲۴۷ مرکز 
مجــری برنامه مدیریت ســکته حاد 
قلبــی و ۷۲۴ مرکــز مجــری برنامه 
مدیریت درمان استروک در ایام نوروز 
فعال اســت؛ به نحوی که براســاس 
ضوابط و الزامات این برنامه ها، تمام 
۲۴ ساعت هفت روز هفته و روزهای 
تعطیــلات نــوروزی، ارائــه خدمات 
اســتاندارد بــه این بیمــاران در هیچ 
زمانی از شــبانه روز نباید متوقف شود 
و ارائــه خدمات در زمــان طلایی آن 

صورت پذیرد.
سرپرســت مرکز مدیریــت پیوند و 
درمان بیماری هــا افزود: بیش از ۱۰۰ 
مرکــز شــیمی درمانی و رادیوتراپــی 
دولتی در ایــام تعطیلات نوروز فعال 
اســت و همه مراکز شیمی درمانی و 
تمام  پاســخ گوی  دولتی  پرتودرمانی 
مراجعــان خواهنــد بــود. همچنین 
در بخــش خصوصــی بــا فعالیــت 
تعــداد تخت های  حداقل یک ســوم 
(حداقــل  ســرپایی  شــیمی درمانی 
لازم  خدمــات  هفتــه)  در  روز  دو 

ارائه می شود.
هــر  در  کــرد:  اظهــار  ملک پــور 
دانشــگاه علوم پزشــکی حداقل یک 
مرکز دندانپزشکی شبانه روزی دولتی 
و در کلان شــهرها عــلاوه بــر مراکز 
دولتی، حداقل دو مرکز دندانپزشکی 
ایــام  در  خصوصــی  شــبانه روزی 
نوروز باید فعالیت داشــته باشــند و 
اطلاع رســانی لازم در ایــن زمینه نیز 

انجام شود.
سرپرســت مرکــز مدیریــت پیوند 
و درمــان بیماری ها دربــاره بیماران 
دارای اختلالات روان گفت: ۲۱۱ مرکز 
بــا ۱۰ هزار و ۳۱۰ تخت بیمارســتانی 
بیماری های  بــه  مبتلایــان  پذیــرش 
روانــی، برای ارائه خدمت در کشــور 
فعال هســتند که بایــد در ایام نوروز 
ضمن هماهنگی بــا معاونت درمان 
دانشگاه ها در زمان نیاز به بستری این 
گروه از بیماران نیــز بدون اختلال در 

خدمت رسانی فعالیت کنند.

نقش مسئولیت اجتماعی شرکت ها 
در امور خیریه بررسی شد

کارگروه مســئولیت اجتماعی شرکت ها در ششــمین همایش بین المللی 
مسئولیت اجتماعی برگزار و در آن بر اهمیت مسئولیت اجتماعی در تقویت 
امور خیریه و اخلاق مداری تأکید شــد. کارگروه مســئولیت اجتماعی شرکت ها در 
ششمین همایش بین المللی مسئولیت اجتماعی با محورهای اصلی «مسئولیت 
اجتماعــی در قلب تصمیمات و کودکان ســالم، جوانان آینــده، خلق ارزش» ۲۷ 
بهمن ماه در مؤسسه خیریه محک برگزار شد. در این کارگروه مهرداد اکبریان، رئیس 
انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان ســنگ آهن ایران، بهاره مهرام فر، مدیر واحد 
جلب مشــارکت های مردمی مؤسسه خیریه محک، آســیه حاتمی، مدیرعامل و 
بنیان گذار ایران تلنت، سخنرانی کردند. همچنین شاهین اصغری، رئیس اتاق ایران 

و آلمان، ریاست این کارگروه را بر عهده داشت.

بنگاه ها با عمل به مسئولیت اجتماعی آینده بهتری برای کودکان می سازند
اکبریان در این نشســت با اشاره به سابقه فعالیت خود در حوزه معادن کشور 
گفت: در بســیاری از نقاط ایران معادن مختلفی وجود دارد که روستاهای اطراف 
آن ممکن اســت به دلیل فعالیت این معادن آســیب ببیند. شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی فعال در ایــن حوزه می توانند با عمل به مســئولیت اجتماعی خویش 
بخشی از این آسیب ها را جبران کنند. او با بیان اینکه مسئولیت اجتماعی می تواند 
به منزله امر خیرخواهانه تلقی شود، افزود: مسئولیت اجتماعی می تواند به تقویت 
اخلاق مداری در کشــور کمک کند؛ چراکه با توجه به تضعیف بنیان های اخلاقی، 
مسئولیت اجتماعی می تواند بار دیگر مفاهیم اخلاقی را در جامعه تبیین، ترویج و 
پاســداری کند. او ادامه داد: مسئولیت اجتماعی همچنین می تواند برای حفاظت 
از محیط زیســت و منابع طبیعی در کشور تأثیرگذار باشــد. اکبریان در پایان گفت: 
شرکت ها و بنگاه های اقتصادی با ایفای مسئولیت اجتماعی خود می توانند آینده 

بهتری برای کودکان کشور به ویژه کودکان مبتلا به سرطان بسازند.

مسئولیت اجتماعی به تقویت برند کارفرمایی کمک می کند
آسیه حاتمی در ادامه این کارگروه به فعالیت های ایران تلنت اشاره کرد و گفت: 
ما در ایران تلنت پرســش نامه ای را برای صاحبان مشاغل در کشور ارسال کردیم و 
براســاس پاسخ های آنها دریافتیم که مهم ترین مشکلات این کسب و کارها کاهش 
فروش و کمبود منابع انســانی است. او با طرح این سؤال که مسئولیت اجتماعی 
برای کمک به این دو مشــکل چه کاری می تواند انجام دهد، عنوان کرد: عمل به 
مسئولیت اجتماعی علاوه بر اینکه به تقویت برند کارفرمایی می انجامد، در فروش 
شــرکت ها نیز تأثیر دارد. از سوی دیگر برای منابع انسانی نیز یکی از شاخص هایی 
که می تواند منجر به علاقه مندی افراد برای اســتخدام در یک کســب و کار شــود، 
برند کارفرمایی اســت. حاتمی تأکید کرد: نگهداشــت منابع انســانی و استخدام 
نیروهای متخصص امروزه در شرکت ها رابطه مستقیمی با برند کارفرمایی دارد که 

مسئولیت اجتماعی به تقویت آن کمک شایانی می کند.

مسئولیت اجتماعی صرفا پرداخت مالی نیست
بهاره مهرام فر، مدیر واحد جلب مشارکت های مردمی مؤسسه خیریه محک، 
در بخــش پایانی این کارگــروه توضیحاتی را درباره اهمیت مســئولیت اجتماعی 
شــرکت ها در محک ارائه داد و گفت: در محک چندین پروژه مسئولیت اجتماعی 
شــرکت ها اجرا شــده اســت که از مهم ترین آنها می تــوان به راه انــدازی مرکز 
پذیره نویسی سلول های بنیادی خون ساز و تهیه دو دستگاه رادیوتراپی به مبلغ ۱۵۰ 
میلیارد تومان اشــاره کرد. او افزود: مرکز پذیره نویسی سلول های بنیادی خون ساز 
محک به  عنوان نخســتین پروژه مسئولیت اجتماعی محک پس از ۹ سال تحقیق 
و بررســی در قالب یک پروژه مســئولیت اجتماعی با همکاری بخش خصوصی 
شــکل گرفته است و بر اساس این تفاهم نامه هزینه HLA typing و ثبت پنج هزار 
نمونه مرتبط به داوطلبان اهدای ســلول های بنیادی خون ساز به مبلغ دو میلیارد 
تومان تأمین شــد. بالغ بر ۱۲ هزار نفر در این مرکز ثبت نام کردند و تاکنون نیز ۹۰۹ 
نمونه ســازگار یافت شــده و ۱۱ پیوند موفق انجام شده اســت. او افزود: چنانچه 
این مرکز راه اندازی نشــده بود، باید این نمونه ها از خارج کشــور تأمین می شد که 
هزینه هر اقدام موفق آن بالغ بر ۲۰ هزار یورو اســت. مهرام فر با اشــاره به پروژه 
مســئولیت اجتماعی تهیه دو دستگاه رادیوتراپی به مبلغ ۱۵۰ میلیارد تومان برای 
بیمارســتان فوق تخصصی محک بیان کرد: این پروژه نیز در قالب همکاری با یکی 
از اپلیکیشــن های پرداخت اجرا شد و با همدلی ۱٫۳ میلیون نفر از جامعه کاربران 
این اپلیکیشن این مبلغ جمع آوری شد. او در پایان بیان کرد: اکنون نیز پویش تأمین 
هزینه دارو و درمان یک کودک در هر ســال در حال اجراســت و هدف این پویش 
تأمین بخشی از هزینه های دارو و درمان بیش از ۱۲ هزار و ۵۰۰ کودک تحت درمان 
است. او اظهار امیدواری کرد که با حمایت شرکت ها و بنگاه های اقتصادی و ایفای 
مسئولیت اجتماعی آنها، محک بتواند بخشی از هزینه های هنگفت دارو و درمان 
کودکان مبتلا به سرطان کشورمان را تأمین کند. مهرام  فر در پایان تأکید کرد: عمل به 
مسئولیت اجتماعی صرفا پرداخت مالی نیست و شرکت ها می توانند با ارائه دانش 

و تخصص خود در مسیر درمان کودکان مبتلا به سرطان گام بردارند.

۱۰ هزار سهمیه برای ۵۰۰ هزار کارگر ساختمانی
ایلنا: یــک فعال کارگری گفــت: در طول این دو ســال فقط ۱۰ هزار 
ســهمیه بیمه برای کارگران ساختمانی قائل شدند، درحالی که تعداد 
کارگرانی که در صف انتظار بیمه هســتند، حدود ۵۰۰ هزار نفر اســت. با این 
فرمان بخواهیم پیش برویم، کارگران باید ۵۰ ســال صبر کنند تا از ســهمیه 
بیمه بهره مند شوند. اکبر شوکت، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی، درباره آخرین وضعیتِ بیمه کارگران ساختمانی گفت: از زمان تصویبِ 
قانون اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ســاختمانی تاکنون که بیش از دو سال از آن 
می گذرد، هیچ خبری از ســهمیه بیمه کارگران ســاختمانی نیست و این کارگران 
همچنان از حداقلی ترین حقوق خود محروم هستند. شوکت ادامه داد: در طول این 
دو سال فقط ۱۰ هزار سهمیه بیمه برای کارگران ساختمانی قائل شدند، درحالی که 
تعداد کارگرانی که در صف انتظار بیمه هســتند، حدود ۵۰۰ هزار نفر است. با این 
فرمان بخواهیم پیش برویم، کارگران باید ۵۰ ســال صبر کنند تا از ســهمیه بیمه 
بهره مند شوند. با این سهمیه مثلا به استانی که هفت هزار کارگرِ در صف دریافت 

سهمیه دارد، صد سهمیه تخصیص داده اند که مایه تأسف است.

عیسی کلانتری در گفت وگو با «شرق» با انتقاد از سیاست های محیط زیستی دولت عنوان کرد:

با وضعیت مدیریتی فعلی امیدی 
به احیای دریاچه ارومیه نیست

گزارش خبری گزارش

خبر

جامعهجامعه

 شهرزاد همتی: در ســال های اخیر  احیــای دریاچه ارومیه یکی از 
چالش های مهم زیست محیطی کشور بوده است. ستاد احیای این 
دریاچه که در دوران ریاســت جمهوری حسن روحانی با تلاش و 
برنامه ریزی های گسترده ای آغاز شد، توانست پروژه های بزرگی از 
جمله انتقال آب از رودخانه زاب، احداث تصفیه خانه ها و کاهش 
مصرف آب کشــاورزی را به پیش ببرد. اما با تغییر دولت ها، روند 
اجرای این برنامه ها دچار وقفه شــد. هرچند ســرما و بارش های 
اخیر باعث بازی های رســانه ای درباره بازگشت زندگی به دریاچه 
ارومیه شد، اما واقعیت آن اســت که فاجعه بزرگ تر از آن است 
که با ســرمای دوهفته ای در شرایطی که ایران درگیر خشک سالی 
مفرط اســت، امیدی به احیای آن داشت. عیسی کلانتری، رئیس 
سابق ســازمان حفاظت محیط زیست و دبیر پیشین ستاد احیای 
دریاچه ارومیه، در مصاحبه ای به بررســی اقدامات انجام شــده، 
موانع پیش رو و نقش دولت های مختلف در این بحران پرداخته 
اســت. او معتقد اســت اگرچه هنوز امکان احیای دریاچه وجود 
دارد، امــا ادامه این روند به تصمیم گیــری قاطع و پیگیری جدی 
دولــت نیاز دارد. در غیر این صورت، سرنوشــت دریاچه ارومیه با 

خطر نابودی کامل روبه رو خواهد شد.
   

 از زمان ایجاد ستاد احیای دریاچه ارومیه تا امروز، چه اتفاقاتی   �
برایش افتاده؟ در ابتدا چه موقعیتی داشــت و الان کجاســت؟ 
کلا ســؤال این اســت که به چند درصد اهدافی که می خواستید، 

رسیدید؟
ببینید، ســتاد احیا به صورت واقعی  از زمان ریاست جمهوری 
آقای دکتر روحانی شــروع شد. ایشان در اولین جلسه دولتشان بر 
مبنای اصل ۳۳۸ قانون اساسی، ستاد احیا را تشکیل دادند و آقای 
چیت چیان را که وزیر نیرو در دولتشــان بود، به عنوان دبیر ســتاد 
احیا منصوب کردند و خودشــان متناوبا به همراه ایشــان ریاست 
ستاد را بر عهده داشتند. بعد از حدود چهار، پنج ماه از سپری شدن 
مسئولیت آقای چیت چیان به عنوان هم وزیر نیرو و هم دبیر ستاد 
احیا، ایشــان به آقای روحانی اعلام کرد  نمی تواند هم وزیر نیرو و 
هم دبیر ستاد احیا باشد و تنها یکی از این دو مسئولیت را می تواند 
قبــول کند. البته من بــه آقای چیت چیان پیشــنهاد دادم که کار 
ســختش فقط یک سال اول است و شــما تقریبا نصف راه را هم 
گذراندید. بعد از مطالعات اولیه، دیگر شــما کاری به آن صورت 
جدی انجام نخواهید داد و این دستگاه های اجرائی هستند که بر 
مبنای برنامه ریزی ســتاد، هر کسی مکلف خواهد بود مسئولیتش 

را انجام دهد.
ایشــان نپذیرفتند و از مــن خواهش کردند که شــما (یعنی 
من) دبیری ســتاد احیا را بپذیرم. البته من داوطلب این کار بودم؛  
چراکه اعتقاد داشــتم که دریاچه باید احیا شــود و خشک شــدن 
دریاچه ممکن است به جابه جایی میلیون ها نفر و کوچ از دریاچه 
بینجامد. آقای دکتر روحانی که بنده را منصوب کرد، عرض کردم 
که من کارهــای اجرائی را بدون مطالعــات دقیق و کافی انجام 
نخواهم داد. گفتند این مطالعــات چقدر وقت می برد؟ گفتم به 
صورت شــبانه روزی و با همکاری کشورهای مختلف حداقل بین 
شــش الی هشــت ماه فرصت مطالعه باید وجود داشته باشد. 
بررسی که کردند، دیدند از وظایف مهندسین مشاور برای مطالعه 
وضعیت دریاچه به مراتب فراتر اســت، چون هم مسائل فنی را 
شــامل می شود و هم شامل مســائل اجتماعی و هم اقتصادی و 
سیاســی و مدیریتی است. گفتم بهتر است کنسرسیومی متشکل 
از دانشگاه ها با محوریت دانشگاه شریف برای مطالعات بگذاریم 
و همین اتفاق هم افتاد که دانشــگاه شــریف بــا محوریت خود 
دانشــگاه و با همکاری ۱۲ دانشگاه مادر کشــور با حدود بیش از 

۱۲ مهندس مشاور به صورت شبانه روزی شش ماه تمام آمدند و 
فعالیت کردند. فقط یک روز یعنی روز اول فروردین ســال ۱۳۹۳ 
آن هم با تأکید من تعطیل شــد و ۸ تیرمــاه ۱۳۹۳ ما مطالعات 
انجام شــده را به ســتاد احیا بردیم و ســتاد به ریاست آقای دکتر 
روحانی تشــکیل جلســه داد و حدود سه ساعت بحث شد و ۲۷ 

زیرمجموعه مطالعاتی را راهکار ستاد احیا تصویب کرد.
بعد از مدت حدود شــش، هفت ماه آقای روحانی اصرار کرد 
کــه ۲۷ مرحله حذف شــود که علت این حذف هم فشــارهای 
سیاســی و اجتماعی بود. آن هم حذف ۵۰ هــزار هکتار زراعت 
آبی در منطقه و پرداخت خسارت به زارعین بود که چون تا بقیه 
پروژه ها به ثمر برسد، ما بتوانیم حدود ۵۰۰ میلیون مترمکعب آب 
جدید وارد دریاچه کنیم که دریاچه خشــک نشود؛ چون اگر کامل 

خشک شود، دیگر تقریبا احیای آن غیرممکن است.
۲۶ کار دیگر هم به صورت موازی و کاملا جدی شروع شد. در 
طول هفت ســال پس از مطالعات،  انتقال آب از رودخانه زاب تا 
مهرماه ۱۴۰۰ معادل ۹۹ درصد کار پیشرفت فیزیکی داشت و ۵۰۰ 
میلیون دلار برای هم احداث ســد و هم احداث ۳۶ کیلومتر تونل 
انتقــال و حدود ۵۰ کیلومتر کانال انتقال به دریاچه ارومیه فراهم 

شده بود؛ منتها آبی هنوز وارد دریاچه نشده بود.
پروژه های بزرگ دیگری مثل تصفیه خانه های بزرگ شهر تبریز 
و ارومیه که نزدیک به ۲۰۰ میلیون مترمکعب آب را وارد دریاچه 
می کردند، با پیشــرفت بالای ۹۶-۹۷ درصــد تحویل دولت آقای 
دکتر رئیسی داده شــد و همین طور کارهای فرهنگی و اجتماعی 
و آموزشــی منطقه هم شروع شــد. صرفه جویی ۴۰درصدی آب 
کشــاورزی در حوزه ســیمینه رود و زرینه رود تقریبا تــا ۲۹ تا ۳۰ 
درصدش انجام شــده بود که با این آب هــای اضافی، دریاچه در 
شــهریورماه ۱۴۰۰ که تحویل دولت دکتر رئیسی شد، ۳٫۹ میلیارد 
مترمکعب آب داشــت. بعد از دولت دکتر رئیســی، کار به جای 
ستاد احیا که در دانشگاه شــریف بود و خود آقای جهانگیری به 
صورت مرتب جلســاتش را هر ماه و بعضــی وقت ها ماهی دو 
بار تشــکیل می داد، به استاندار آذربایجان غربی واگذار شد. اینجا 
تضاد منافع به وجود آمد؛ چون اســتاندار یک سری وظایف دارد 
و ستاد احیا یک ســری وظایف در مقابل استانداری داشت و اینها 
سبب شد که کار رها شــود و به جایی رسید که در مهرماه ۱۴۰۳ 
یعنــی حدود چهار، پنج ماه پیش آب دریاچــه از ۳٫۹ میلیارد به 
حدود یک میلیارد مترمکعب رســید. چــون آب دریاچه باید اول 
سال آبی اندازه گیری شود و تقریبا همه کارها فراموش شد و اتفاق 
خاصی نیفتــاد. حتی بعضی از پروژه ها که ۹۷ درصد پیشــرفت 
فیزیکی داشــت همان طور ماند. متأسفانه آقای پزشکیان که من 
فکر می کردم در زمان نمایندگی مجلسشان به شدت پیگیر کارها 
بودنــد و انصافا در زمانی کــه در دولت روحانی نماینده مجلس 
بود، یکی از اهداف اصلی  ایشــان پیگیــری احیای دریاچه ارومیه 
بود که حداقل ماهی یک بار با ما جلسه می گذاشت و مشکلات را 

پیگیری می کرد، برای این کار تلاش نکرد.

ایشــان که رئیس جمهور شــد، من خوش بین بودم که احیای 
دریاچه ارومیه جزء کارهایی خواهد بود که مثل دکتر روحانی جزء 
اولویت هایش قرار خواهــد داد؛ ولی بعد از مدتی که وقت تلف 
شد و کار را به دست آقای دکتر عارف سپرد، من دیگر تصور کردم 
زمان دکتر رئیســی دارد تکرار می شــود، به خصوص از زمانی که 
آقای دکتر عارف اســتاندار آذربایجان غربی را مســئول ستاد احیا 
معرفی کردنــد،  یقین حاصل کردم که در دوران آقای پزشــکیان 
هــم مثل دوران آقای دکتر رئیســی با دریاچه بازی خواهد شــد. 
الان با اینکه حدود پنج ماه اســت که از فصل آبی گذشته و شاید 
پرآب ترین زمان های سال هم هست، هنوز ظرفیت آب دریاچه به 

وضعیت مناسب نرسیده است.
من فکر می کنم آقای دکتر پزشــکیان اگر در وضعیت دریاچه 
تجدیدنظری نکند، چه در مورد مسئولیت آقای دکتر عارف و چه 
در مورد مســئولیت آقای اســتاندار آذربایجان غربی که خودش 
(یعنی خودِ شخصیت حقوقی اش را عرض می کنم، با شخصیت 
حقیقــی اش کاری ندارم) یکی از مصرف کنندگان و هدردهندگان 
اصلی آب دریاچه اســت، من خیلی امیدوار نیســتم که دریاچه 

روزگار خوشی داشته باشد.
  با شما اصلا مشورتی نشد؟  �

والا من پیشنهاد دادم آقای چیت چیان را که وزیر نیروی سابق 
بود و علاقه مند هم بود و کار کمتری هم داشــت، به عنوان دبیر 
ستاد احیا بگذارند که از قرار آقای عارف نپسندیده و آقای رحمانی، 

استاندار ارومیه را به عنوان مسئول ستاد احیا گذاشتند.
  سازمان حفاظت از محیط زیست (خانم انصاری) چه؟ در این   �

مورد نظری نداشتند؟ شما با ایشان صحبت نکردید؟
من با خانم انصاری صحبت کردم و گفتم که حتما مسئولیت 
اجرائی احیای دریاچه را ســازمان محیط زیست به عهده نگیرد، 
برای اینکه سازمان محیط زیست یک دستگاه نظارتی است. حالا 
من که در ســتاد احیا مســئول بودم، چون قبل از اینکه به محیط 
زیســت بروم مسئول بودم، گفتم رئیس ســتاد احیا باید با رئیس 
برنامه و بودجه درگیر شود، با وزیر نیرو درگیر شود، با خزانه درگیر 
شــود، با بانک مرکزی درگیر شــود، با وزیر جهاد کشاورزی درگیر 
شــود و... کار شما نیســت؛ چون اگر بخواهید با همه اینها درگیر 
شوید، کار محیط زیست تان زمین می ماند. بنابراین خانم انصاری 

خیلی عاقلانه و آگاهانه خودش را کنار کشید.
  آقای کلانتری، شــما فکر می کنید که به صورت علمی در چه   �

شرایطی هستیم؟ ما خیلی کارها می توانستیم بکنیم که نکردیم و 
از دست رفت و الان هم می گویند امکانش وجود دارد که دریاچه 
ارومیه احیا شــود. به نظر شما واقعا امکان احیای دریاچه ارومیه 

وجود دارد یا عملا ما دیگر باید آن را مرده بدانیم؟
خوشــبختانه هنوز می شــود بــه داد آن رســید. آن کارهای 
سخت افزاری اش، خب چون ما الان سالی ۶۰۰ میلیون مترمکعب 
آب جدیــد از رودخانه زاب وارد دریاچه می کنیم که قبلا نبود. این 
سه سال است که انجام می شود یا کاهش آب مصرفی کشاورزی. 
اگر آقــای رئیس جمهور بخواهــد، قابلیت احیــا دارد. اگر آقای 
رئیس جمهــور بخواهد به آقای عارف پــاس بدهد و آقای عارف 
هم به اســتاندار آذربایجان غربی پاس بدهد، امیدی برای احیای 
آن وجود ندارد. ولی راه حل علمی اجرائی برای احیای آن وجود 
دارد و خوشبختانه تقریبا ۹۰ درصد سرمایه گذاری ها برای احیا را 
گرفته و فقط کارهای نرم افزاری برای ۱۰ ســال آینده است که به 

۱۴٫۷ میلیارد مترمکعب برسد.
نه، اگر آقای رئیس جمهور بخواهند، قطعا احیا می شود، ولی 
با این وضع احیا نخواهد شــد. با آقای عارف و آقای رحمانی احیا 

نخواهد شد.

 هدی هاشــمی: با هدف ترویج فرهنگ اهدای عضو، از این پس رانندگانی که تمایل به اهدای عضو 
دارند، می توانند نشــان مخصــوص آن را روی گواهی نامه راهنمایــی و رانندگی خود ثبت کنند. این 
اقدام از ســوی انجمن اهدای عضو ایرانیان و به همت و همکاری پلیس راهنمایی و رانندگی انجام 
شــده است. بنا بر اعلام انجمن اهدای عضو ایرانیان، متقاضیان می توانند هنگام درخواست یا تمدید 
گواهی نامه، رضایت خود را برای درج این نشان اعلام کنند. این اقدام علاوه بر افزایش آگاهی عمومی، 
می تواند به نجات جان بیماران نیازمند عضو کمک کند. این خبری بود که مســئولان انجمن اهدای 
عضو ایرانیان مطرح کردند. به گزارش خبرنگار «شــرق»، مراســم رونمایی از درج نشــان اهدا روی 
گواهی نامه های رانندگی روز گذشته در کاخ نیاوران کشور برگزار شد. در این مراسم مؤسسان انجمن، 

متخصصان و دست اندرکاران اهدای عضو و پیوند اعضای کشور و هنرمندان حضور داشتند.

بیش از ۷ هزار عضو قابل پیوند هرساله دفن می شود
«سالانه هزاران عضو قابل پیوند در کشور به خاک سپرده می شود، درحالی که می توان با افزایش 
آگاهی عمومی، جان بسیاری از بیماران را نجات داد»؛ این موضوعی بود که نایب  رئیس هیئت مدیره 
انجمن اهدای عضو ایرانیان بر آن اشاره کرد. امید قبادی تأکید کرد: «در کشور ما سالانه سه هزار بیمار 
مرگ مغزی شناســایی می شــوند که تنها خانواده هزار نفر از آنها به اهدای عضو رضایت می دهند. 
این در حالی اســت که با این میزان، سه تا چهار هزار پیوند امکان پذیر می شود. اما متأسفانه بیش از 
دو هــزار نفر دیگر از این بیماران، به دلیل رضایت نــدادن خانواده ها، فرصت نجات جان دیگران را از 
دســت می دهند و بیش از هفت هزار عضو قابل پیوند هرســاله دفن می شود». او به نبود آگاهی در 
جامعه اشــاره کرد و گفت: «یکی از مشکلات اساســی ما کمبود آگاهی در جامعه است. در بسیاری 
از مــوارد، خانواده ها هنوز تفاوت بین مرگ مغزی و کما را نمی دانند و تصور می کنند ممکن اســت 
بیمارشــان بهبود یابد. این در حالی است که مرگ مغزی یک وضعیت بازگشت ناپذیر است و اعضای 
بیمار می تواند جان بیماران نیازمند پیوند را نجات دهد. درحال حاضر تنها ۱۵ تا ۲۰ درصد از بیماران 
نیازمند پیوند قلب اطفال در ایران به عمل پیوند می رسند و بیش از ۸۰ درصد آنها در فهرست انتظار 
جان خود را از دست می دهند. این در حالی است که ما متخصصان مجرب، امکانات و تجهیزات لازم 
را داریم، اما به دلیل نبود فرهنگ سازی کافی، بسیاری از بیماران فرصت پیوند را از دست می دهند».

ایران به یکی از قطب های پیوند اعضا در منطقه تبدیل شد
رئیس هیئت مدیره انجمن اهدای عضو هم با اشــاره بــه برخی چالش های موجود در این حوزه 
گفت: «در سال های ابتدایی، پیوند اعضا چندان مورد پذیرش جامعه پزشکی نبود و با امکانات محدود 

انجام می شد، اما با برنامه ریزی های انجام شده، مراکز پیوند توسعه یافتند و نیروهای متخصص تربیت 
شدند. امروز ایران به یکی از قطب های پیوند اعضا در منطقه تبدیل شده است». دکتر نوبخت به نقش 
فقها در پیشرفت این حوزه اشاره و اظهار کرد: «یکی از مهم ترین تحولات در زمینه پیوند اعضا، صدور 
فتوا از ســوی حضرت امام خمینی (ره) در اردیبهشــت ۱۳۶۸ بود. این فتوا، راه را برای توسعه پیوند 
اعضا در کشور هموار کرد و به  همین  دلیل این روز در تقویم رسمی کشور به  عنوان «روز اهدای عضو» 
نام گذاری شده اســت. پس از این فتوا، زیرساخت های قانونی نیز شکل گرفت. در سال ۱۳۷۹، قانون 
مربوط به پیوند اعضا تصویب شد و در سال ۱۳۸۱ آیین نامه اجرائی آن به تصویب رسید. این اقدامات 

باعث شد که ایران در حوزه پیوند اعضا به جایگاهی درخور توجه دست یابد».

مردم از نشان «قلب» استقبال کردند
ســرهنگ احمد کرمی اســد، رئیس پلیس راه راهور فراجــا، نیز درباره درج  نشــان «قلب» روی 
گواهی نامه راهنمایی و رانندگی گفت: «این طرح با هدف رفع موانع موجود در فرایند اهدای عضو و 

تسهیل اعلام رضایت افراد برای این امر نجات بخش طراحی شده است».
او در توضیح این طرح گفت: «یکی از چالش های اصلی در موضوع اهدای عضو، ابهام در رضایت 
افراد در زمان حیات شــان بوده است. حتی در مواردی که خانواده ها رضایت داشتند، نبود یک مرجع 
رســمی برای ثبت رضایت فرد، مشکلاتی ایجاد می کرد. برای رفع این مشکل، پلیس راهور فراجا در 
همکاری با انجمن اهدای عضو و با تأکیدات ویژه ریاست پلیس راهور فراجا، اقدام به طراحی فرایندی 
کرد که رضایت افراد برای اهدای عضو به  صورت رسمی ثبت شود». او افزود: «با استفاده از ظرفیت 
قانونی جدید و اطلاعات ثبت شده در سازمان ثبت احوال، پلیس راهور سیستمی طراحی کرده است 
که در فرایند صدور، تعویض یا المثنای گواهی نامه، افراد می توانند رضایت خود برای اهدای عضو را 
اعلام کنند. در صورت اعلام رضایت، نشان «قلب» همراه با عبارت «Donor» یا «اهداکننده» بر روی 
گواهی نامه رانندگی درج می شــود. اما در صورتی که فرد تمایلی به اهدای عضو نداشته باشد، فرایند 
صدور گواهی نامه بدون درج هیچ علامتی ادامه خواهد یافت». سرهنگ کرمی اسد تأکید کرد: «درج 
نشــان قلب بر روی گواهی نامه تأییدی بر رضایت فرد در زمان حیات اســت، اما طبق قانون، رضایت 
خانواده فرد متوفی همچنان برای انجام فرایند اهدای عضو ضروری اســت». رئیس پلیس راه راهور 
فراجا با اشاره به استقبال درخور  توجه هم وطنان از این طرح گفت: «از زمان اجرای این طرح که کمتر 
از یــک ماه از آن می گذرد، بیش از ۹۰ هزار نفر از متقاضیان خدمات گواهی نامه رضایت خود را برای 
اهدای عضو اعلام کرده اند و نشــان قلب بر روی گواهی نامه آنها درج شده است. نکته جالب توجه 

این است که بیش از ۳۰ درصد از مشارکت کنندگان را بانوان تشکیل می دهند».

در مراسم رونمایی از نشان اهدای عضو، روی گواهی نامه  رانندگی مطرح شد
سالانه هزاران عضو قابل پیوند در کشور به خاک سپرده می شود


